

СТАТИСТИКА (МЕТОДОЛОГИЯ И ПРАКТИКА) В ФОКУСЕ НАУКОМЕТРИЧНОГО АНАЛИЗА

Проф. Надежда Николова*

РЕЗЮМЕ

Списание „Статистика“ является единственным специализированным периодическим изданием в Болгарии по проблемам статистических исследований и является традиционно органом национальной статистической институции.

Наукометричный анализ последовательно отражает тематические направления публикаций; рассматривает состав авторов по полу, по институциональной принадлежности и квалификационной характеристике, литературную осведомленность в статьях - цитированна литература по видам источников и языка первоисточника; прослеживается связь между годами цитирования и годами издания монографий, тематических сборников и статей.

Исследованный десятилетний период охватывает 459 публикаций, реализованных с участием 468 авторов. Из них 191 - с научными степенями, а 207 - с научными званиями, в т.ч. 164 с присвоенными званиями.

Авторы специалисты-эксперты от НСИ - 219. Основная часть авторского состава - из НСИ - 61%, из ВУЗ - 17% и из научных институтов - 11%, всего - 89%: специалисты из различных институтов - 7% и из других стран - 4%. Обособленные тематические направления отражают современную статистическую теорию и методологию и широкий спектр конкретной информации, связанной с реализацией экономического перехода.

Наукометричный анализ показывает, что сп. „Статистика“ является национальным форумом по статистическим проблемам в стране.

THE JOURNAL „STATISTICS“ (METHODOLOGY AND PRACTICE) IN THE FOCUS OF THE SCIENCE MEASURING ANALYSIS

Prof. Nadezhda Nikolova*

SUMMARY

The surveyed magazine is the only one periodical in Bulgaria dedicated to the problems of statistical researches. It is also a traditional instrument of the national statistical institution. The science-measuring analysis successively reflects the subjects of publications; presents the authors in terms of their gender, institutional affiliation, and qualification characteristic; displays the knowledge of sources in the articles - the quoted sources in terms of type and language of the prime source; traces the relation between the date of quotation and the date of publication of monographs, topical miscellanies and articles. The surveyed decade embraces 459 publications, realized with the contribution of 468 authors. Of whom 191 possess a science degree, and 207 hold a title in science, including 164, who are habilitated. The authors, who are experts in NSI (National Statistical Institute), are 219. The greater part of the authors collage consists of 61% from NSI, 17% from IHE (Institute of Higher Education), and 11% - from science institutes, all totaling 89%. The experts from various institutes are 7%, and from abroad 4%. The established topics reflect the contemporary statistical theory and methodology and a wide range of concreteness, related to the realization of the economic transition. The science-metric analysis shows that the journal „Statistics“ plays the role of national forum for statistical problems in the country.

* Ph.D., professor in the Faculty of Economics of the South-West University „N. Rilsky“, Blagoevgrad.